                          《小王子》主题探索

作者结合人与社会，人与自然，人与自我三大主题语境，将《小王子》的主题探究和高考试题结合，有助于激发学生学习兴趣，提高学生做题能力，进而培养学生学科核心素养。

Part One：驯养 To establish ties  （主题语境：人与社会）
文本赏析：

The fox gazed at the little prince, for a long time. 
“Please—tame me!” he said.
“I want to, very much,” the little prince replied, “But I have not much time. I have friends to discover, and a great many things to understand.”

狐狸盯着小王子看了很久。“请你…请你驯养我的！”狐狸最后说道。“我是很愿意的。”小王子是回答道，“可我的时间不多了吧。我还要去寻找朋友，还有许多事情要了解。”
“What must I do, to tame you?” asked the little prince. 

“ You must be very patient,” replied the fox. “First you will sit down at a little distance from me—like that—in the grass. I shall look at you out of the corner of my eye, and you will say nothing.    Words are the source of misunderstandings. But you will sit a little closer to me, every day.
 “驯养你，那我应该怎么做呢？”小王子问道。 

“你必须很耐心，”狐狸答道，“首先，你坐在草地上，离我有一些距 离——就像这样。我偷偷地用眼角观察你，你什么也别说。言语是误会的根源。但是，你每天都可以坐得离我更近一些……”
高考链接:读后续写“看”的动作积累

1.She （  ） him in disbelief, shaking her head.
  她摇着头，狐疑地看着他。
2.When he finished, he （  ）his eyes and looked out the window.
   说罢，他抬起眼睛并望向窗外。
3.We all gather in front of the television, hoping to （  ）his face.

    我们都聚在电视机前，希望能看一眼他的脸。

4.I（   ） over my shoulder to make sure that no one was following me.
    我回头瞟了一眼以确保没有人跟踪我。
5.She（ ） her pale blue eyes on her father's.
    她淡蓝色的眼睛紧紧盯着他父亲的眼睛。
6.With her eyes （ ） to the phone, it was not until the teacher patted on her shoulder that she realized teacher stood in front of her.

      她一直盯着手机，直到老师拍了拍他的肩膀她才意识到老师正站在他面前。

高考链接:高频词汇Patient
n.（2021年3月天津卷） A  trial project by the Montreal Children’s Hospital suggested that the use of medical hypnosis（催眠）can reduce pain and anxiety in patients.
adj.（2019年上海卷）翻译：爷爷有点耳背，对他耐心一点。（patient）
Grandpa is sort of deaf, and be more patient with him.

Part Two：责任 responsibility（主题语境：人与自然）

文本赏析
You become responsible, forever, for what you have tamed.
你要对你驯服过的一切永远负责，你要对你的那朵玫瑰花负责。

  “You know my flowers… I am responsible for her. And she is so weak! She is so

native! She has four thorns, of no use at all, to protect herself against all the world…”  

“你知道
我的花，我要为她负责。她是那样的弱小！又是那样的纯真！她只有四根刺，没有一点用处的四根刺，来保护自己不受外来的伤害…”
高考链接: （江西 书面表达改编）

· 假如你是星光中学的李华，你想给市环保局写封关于“提倡自行车”的建议信。
· 让我们担起责任，绿色出行，创建一个低碳（ low carbon）城市。

Part 3:  Self-reflection
＆ Self-excelling（主题语境：人与自我）
· 自我能力范围内可以做到的是：反思自身。
· 面对自我本真性的狭隘需要做到：走出自身。

文本赏析
· “You are beautiful, but you are empty,” he went on. “One could not die for you. To be sure, an ordinary passerby would think that my rose looked just like you-- the rose that belongs to me. But in herself alone she is more important than all the hundreds of you other rose.
· “你们是很美丽，但是你们也是空虚的。没有人愿意为你们献出生命。当然，我的那朵玫瑰花 一个过路人或许会认为我的花和你们一模一样。可是在我的

· 心里，仅仅她一朵花，就比你们成千上万朵花更重要。

· Because it is she that I have put under the glass globe; because it is she that I have  sheltered behind the screen; because it is for her that I have killed the caterpillars (except the two or three that we saved to become butterflies); because it is she that I have listened to, when she grumbled, or boasted, or even sometimes when she said nothing. Because she is my rose.
· 因为她是我亲自去浇灌的那朵花；因为她是我用玻璃罩保护起来的那朵花；因为她是我曾经为之驱虫（只留下两三只去变成蝴蝶）的那朵花。因为我倾听过她的抱怨，倾听过她的炫耀，甚至倾听过她什么都不说。因为她是我的玫瑰花。

•The fact is that I did not know how to understand anything! I ought to have judged by deeds and not by words. She casts her fragrance and her radiance over me. I ought never to have run away from her… I ought to have guessed all the affection that lay behind her poor little stratagems. Flowers are so inconsistent! But I was too young to know how to love her…”
    可事实上我当时什么都不懂！我应该看她做了什么，而不是听她说了什么。她的花香飘在我的周围，她的光芒照耀着我。我永远也不应该离开她……我本应该感到她所有那些可爱的小花招后面隐藏的脉脉深情。花儿是如此的变化多姿！可是我那时太年轻，不懂得怎样去爱她……
高考链接: 高频词汇inconsistent

In-是常见的否定前缀，加在形容词前面。如：incorrect, inaccurate等

分割结构之插入语
常用作插入语的不定式短语： to be sure,__________

Judging from表示“根据…可以看出，从…看出”,常以分词形式出现，用作_______，位于句首。
•You can’t judge a book by its cover.（2013年高考新课标全国卷）

